

耐火材料

双月刊

REFRACTORIES



R11-R22



R09



R05



R03



R02

广告



建湖申江机械有限公司

地址：江苏省建湖经济开发区永兴路188号
 电话：0515-8616 6698 传真：0515-8616 6686
 手机：13851317950 邮箱：13851317950@163.com
 网址：www.jhsjjx.com



主管、主办

中钢集团洛阳耐火材料研究院有限公司

万方数据

2021 • 1 | 2月出版

第 55 卷 (总第 367 期)

目 次

研究开发

- 1 SiO_2 微粉加入量对 $\rho\text{-Al}_2\text{O}_3$ 结合刚玉质浇注料性能的影响……王欢，王战民，冯海霞，焦云杰，柳军，许应顺
7 采用Si粉发泡氮化制备 Si_3N_4 纤维材料的抗氧化性研究 杜鹏辉，王刚，韩建燊，梁鹏鹏，张琪，袁波，李红霞
13 环氧树脂结合刚玉基多孔陶瓷的制备 刘庆祝，张佳钰，孙广超，司凯凯，刘开琪，陈运法
17 MgO-MA-Al 材料 MgO 致密层的形成及其抗渣性 高耸，王晓雨，张举，穆元冬，叶国田
21 氧化铝微粉的特性和分散剂对浆料流变特性的影响 石颖恒，王超，员文杰
26 温度梯度对氧化锆质定径水口损毁的诱导作用 姚爽，赵亮，薛群虎，徐亮，李翔
30 炭黑对轻量均化矾土孔结构的影响 朱惠良，刘燕，任博，桑绍柏，朱煌
35 不同 Al_2O_3 含量镁铝尖晶石材料高温力学性能研究 范沐旭，石干，张伟
40 煤熔渣对 SiC-CA_6 复合材料的侵蚀机制分析 司瑶晨，夏森，孙红刚，李红霞，杜一昊，赵世贤，尚心莲
44 外电场对水在 $\text{CaO}(100)$ 表面吸附的第一性原理计算 闪静袆，王军凯，黄珍霞，戴新宇，胡前库，周爱国

生产应用

- 51 添加Al粉对反应烧结碳化硅性能和结构的影响 艾俊迪，余超，董博，丁军，祝洪喜，邓承继，张春晓
56 碳源对 $\text{Al}_2\text{O}_3\text{-SiC-C}$ 质出铁沟浇注料性能的影响 赵春燕，陈茂峰，钱忠俊，苏玉柱，张康康，张海波，李燕京，高长贺
61 添加 La_2O_3 对菱镁矿制备烧结镁砂性能的影响 王汇平，崔妍，曲殿利
64 二茂铁含量对不烧镁钙系耐火材料性能的影响 李金锋，王黎，漆小鹏，钟俊鹏，张宇，张敦新
69 烧结多孔骨料制备高纯氧化锆隔热制品的性能研究 孙义，孙红刚，杜一昊
73 南钢电弧炉炼钢烟尘沉降室用耐火材料抗侵蚀性研究 李权辉，于建宾，李翔，马渭奎
77 四种熔盐对熔盐法合成铁铝尖晶石粉的影响 司超伟，郎杰夫，游杰刚，谭文东，余以明

综合评述

- 81 MgO-ZrO_2 质耐火材料研究进展 凌永一，王珍，张婧，王子昊，刘新红
89 添加剂在 MgO-MA 质材料中应用的研究进展 张宇翠，崔庆阳，高耸，焦智宇，胡艳仓

综合信息

更正(6)

Contents

- 1** Effect of microsilica addition on properties of ρ - Al_2O_3 bonded corundum castables
Wang Huan, Wang Zhanmin, Feng Haixia, Jiao Yunjie, Liu Jun, Xu Yingshun
- 7** Oxidation resistance of Si_3N_4 fibers synthesized by foaming and nitriding of Si powder
Du Penghui, Wang Gang, Han Jianshen, Liang Pengpeng, Zhang Qi, Yuan Bo, Li Hongxia
- 13** Preparation of corundum-based porous ceramics bonded by epoxy resin
Liu Qingzhu, Zhang Jiayu, Sun Guangchao, Si Kaikai, Liu Kaiqi, Chen Yunfa
- 17** Formation of MgO dense layer and slag resistance of $\text{MgO}-\text{MA}-\text{Al}$ materials
Gao Song, Wang Xiaoyu, Zhang Ju, Mu Yuandong, Ye Guotian
- 21** Effects of alumina micro-powder characteristics and dispersants on rheological properties of alumina slurries
Shi Yingheng, Wang Chao, Yuan Wenjie
- 26** Inducing effect of temperature gradient on damage of zirconia metering nozzles
Yao Shuang, Zhao Liang, Xue Qunhu, Xu Liang, Li Xiang
- 30** Effect of carbon black on pore structure of lightweight homogenized bauxite
Zhu Huiliang, Liu Yan, Ren Bo, Sang Shaobai, Zhu Huang
- 35** Effect of Al_2O_3 content on hot mechanical properties of magnesium aluminate spinel
Fan Muxu, Shi Gan, Zhang Wei
- 40** Corrosion mechanism analysis of coal slag on $\text{SiC}-\text{CA}_6$ composites
Si Yaochen, Xia Miao, Sun Honggang, Li Hongxia, Du Yihao, Zhao Shixian, Shang Xinlian
- 44** First-principle calculation of water adsorption on $\text{CaO}(100)$ face under external electric field
Shan Jingyi, Wang Junkai, Huang Zhenxia, Dai Xinyu, Hu Qianku, Zhou Aiguo
- 51** Effects of aluminum addition on properties and microstructure of reaction sintered silicon carbide
Ai Jundi, Yu Chao, Dong Bo, Ding Jun, Zhu Hongxi, Deng Chengji, Zhang Chunxiao
- 56** Effects of carbon source on properties of $\text{Al}_2\text{O}_3-\text{SiC}-\text{C}$ iron trough castables
Zhao Chunyan, Chen Maofeng, Qian Zhongjun, Su Yuzhu, Zhang Kangkang, Zhang Haibo, Li Yanjing, Gao Changhe
- 61** Effect of La_2O_3 addition on properties of sintered magnesia prepared from magnesite
Wang Huiping, Cui Yan, Qu Dianli
- 64** Effect of ferrocene content on properties of unburned magnesia-calcia refractories
Li Jinfeng, Wang Li, Qi Xiaopeng, Zhong Junpeng, Zhang Yu, Zhang Dunxin
- 69** Properties of high purity zirconia thermal insulation refractories prepared by sintered porous aggregates
Sun Yi, Sun Honggang, Du Yihao
- 73** Corrosion resistance of the refractories used in the soot settling chamber of Nangang EAF steelmaking
Li Quanhui, Yu Jianbin, Ma Weikui
- 77** Effect of four molten salts on synthesis of hercynite powder by molten salt method
Si Chaowei, Lang Jiefu, You Jiegang, Tan Wendong, She Yiming
- 81** Research progress of $\text{MgO}-\text{ZrO}_2$ refractories
Ling Yongyi, Wang Zhen, Zhang Jing, Wang Zihao, Liu Xinhong
- 89** Research progress of application of additives in $\text{MgO}-\text{MA}$ materials
Zhang Yucui, Cui Qingyang, Gao Song, Jiao Zhiyu, Hu Yancang

Sponsor : Sinosteel Luoyang Institute of Refractories Research Co., Ltd.(LIRR)

Editor and Publisher : The Editorial Board of NAIHUO CAILIAO
Editor-in-chief : PENG Xigao

Add : 43 Xiyuan Road, Luoyang, Henan 471039, China

Tel : +86-379-64205959 Fax : +86-379-64205970

E-mail : nhcl@nhcl.com.cn

Web Site : <http://www.nhcl.com.cn>, www.china-refractories.cn

Subscription rate :

Print : USD 150 (overseas, including air mail postage)

Digital : USD 100 (overseas)

Sponsored by Sinosteel Luoyang Institute of Refractories Research Co., Ltd. (LIRR), established in 1966, **Naihuo Cailiao(Refractories)** is the only technical journal in Chinese in China's refractories industry that reports current situations of the R & D, production and application of refractories in China together with the development status and trend of refractories science and technology abroad. **Naihuo Cailiao** is published bimonthly and distributed both at home and abroad with the annual distribution circulation of about 20 thousand copies.

Naihuo Cailiao also affords space for advertisement which is beneficial to the manufacturers and users home and abroad to establish connection, to promote production and sales, and especially to help foreign companies share China's market.